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ПРИМЕНЕНИЕ ЛЕЧЕБНОЙ ГИМНАСТИКИ В БАССЕЙНЕ В РЕАБИЛИТАЦИИ 

БОЛЬНЫХ С ХРОНИЧЕСКОЙ ЛИМФОВЕНОЗНОЙ НЕДОСТАТОЧНОСТЬЮ  

НИЖНИХ КОНЕЧНОСТЕЙ 

 
Резюме: Поиск эффективных методов консервативного лечения хронической 

лимфовенозной недостаточности (ХЛВН) нижних конечностей остается актуальной 

задачей ангиологии и медицинской реабилитации. Данное исследование посвящено 

разработке нового метода кинезиотерапии (специальной лечебной гимнастики (ЛГ) в 

бассейне) в комплексе с аппаратным лимфодренажем у больных с ХЛВН. 

Предложенный комплекс повышает работу мышечно-суставных помп стопы и голени, 

что вызывает дополнительную стимуляцию лимфатического дренажа, результатом чего 

является выраженное противоотечное действие. Предложенный способ лечения 

улучшает также качество жизни пациентов с лимфовенозной недостаточностью 

нижних конечностей по всем шкалам, улучшая общий показатель качества жизни на 

19,1 %. 
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APPLICATION OF THERAPY GYMNASTICS IN THE POOL IN REHABILITATION OF 

PATIENTS WITH CHRONIC LYMPHOVENOUS DEFICIENCY OF THE LOWER EXTREMITIES 

 

Abstract: The search for effective methods of conservative treatment of chronic 

lymphovenous insufficiency of the lower extremities remains an urgent task of angiology 

and medical rehabilitation. This study is devoted to the development of a new method of 

kinesiotherapy (special therapeutic therapeutic exercises in the swimming pool) in 

combination with pneumatic compression in patients with chronic lymphovenous 



insufficiency. The proposed complex enhances the work of the musculo-articular pumps 

of the foot and lower leg, which causes additional stimulation of lymphatic drainage, 

resulting in a pronounced decongestant effect. The proposed method of treatment also 

improves the quality of life of patients with lymphovenous insufficiency of the lower 

extremities on all scales, improving the overall indicator of quality of life by 19.1%. 
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